
امروز ش�صت و شش�مين س�الروز اس�تقلال 
كانون ه�اي وكلاي دادگس�تري اس�ت و چند 
روزي می شود كه معترضان آزمون وكالت مقابل 
مجلس تجم�ع كرده اند. اي�ن افراد خواس�تار 
رسيدگي مجلس به اعتراضات شركت كنندگان 
در اين آزمون و نيز رسيدگي كميسيون قضايي 
به اعتراضات آزمون وكالت هس�تند طي همين 
مدت اخير هم هشتگي با عنوان ناوكيل در فضاي 
مجازي داغ شده است و مردم خاطرات تلخ خود 
را از برخ�ورد وكلا با اين هش�تگ به اش�تراك 
مي گذارند. به طور مثال كاربري با همين هشتگ 
توئيت كرده اس�ت:»رفتيم دفت�ر وكالت براي 
بحث چكم، وكيل ميگه بايد پروندت رو بخونم. 
بعد بهت ميگم قبول مي كنم يا نه. فكر مي كنيد 
براي اينكه فقط پروندم رو بخونه چقدر گرفت؟ 
150هزار تومن فقط بشينه بخونه.« محدوديت در 
صدور پروانه وكالت، حلقه مفقوده و گمشده اي 
اس�ت كه منجر ب�ه مفس�ده فعالي�ت وكلا در 
ايران مي ش�ود، همان موضوعي ك�ه اين روزها 
داوطلبان رشته حقوق هم به آن معترض هستند. 
طبق آمار 70هزار وكيل فعال در ايران وجود دارد؛ 
يعني به ازاي هر 100هزار نفر تنها 76وكيل و به 
ازاي هر 10هزار پرونده، 41وكيل كه در مقايسه با 
شاخص هاي ساير كشورهاي جهان بسيار ناچيز 
است. در دنيا به ازاي هر 100هزار نفر، 240وكيل 
مشغول به كار هس��تند كه همين تناسب آماري 
وكلا منجر ب��ه از بين رفتن مفس��ده هاي كمبود 
وكيل و از سوي ديگر منجر به احقاق حقوق عامه 
نيز خواهد شد. آمارها هم حكايت از اين دارد كه 
حذف ظرفي��ت از آزمون وكلا منجر به اش��تغال 
بيش از 500هزار نفر خواهد شد. اين رقم نيمي از 
وعده رئيس جمهور در راستاي ايجاد يك ميليون 
شغل براي جوانان را پوشش خواهد داد. اما اين در 

حالي است كه انحصارطلبي نهادها و حتي افراد 
خاص ذي نفع از محدوديت صدور پروانه وكالت 
حتي مانع از پيش��رفت طرح هاي موجود در اين 

زمينه است. 
به رغم موافقت نهادهاي مختلف با حذف سهميه از 
آزمون، تعارض منافع باعث شده طرح جامع وكالت 
توسط كميس��يون قضايي به صورت لاك پشتي 
پيش رود. طب��ق آنچه مطلعي��ن كمپين حذف 
ظرفي��ت از وكالت مي گويند ت��ا همين چندماه 
پيش به دليل رانت وكالتي منش��ي، كميسيون 
قضايي حتي طرح موج��ود در اين زمينه را براي 
بررسي در دستور كار هم قرار نمی داد، اما اكنون 
با جابه جايي هاي صورت گرفته، تاكنون چندين 
جلسه با حضور اعضاي كميسيون و حقوقدان ها 
برگزار شده است. تلاشي كه مشخص نيست باز 
هم با وجود رانت هاي عرصه وكالت به س��رانجام 

خواهد رسيد يا خير! 
در س��ال 1376 قانوني تصويب مي ش��ود به نام 
كيفيت اخذ پروانه وكالت! قانوني كه نهاد ذي نفع 
را متولي اعطاي پروان��ه وكالت مي كند و فارغ از 
صحيح بودن يا نبودن براي اعط��اي اين پروانه، 
وكالت از س��وي همين نهاد، ظرفيت هم تعيين 
مي ش��ود. س��ال 79 در كل ايران 4 هزار و 900 
وكيل وجود داش��ت، اما بعد از اينكه برنامه سوم 
توسعه در ماده 187 قوه قضائيه را مكلف كرد تا 
دسترسي مردم را به خدمات حقوقي تسهيل كند، 
با هدف رفع انحصار، مركز مش��اوره قوه قضائيه 
راه اندازي شد و بعد از اين هم مركز مشاوره آزمون 
گرفت و پروانه وكالت صادر ك��رد و كانون وكلا 
براي از دست ندادن سهم خود در مقوله وكالت، 
به صورت رقابتي با مركز مش��اوره پروانه صادر 
كرد تا در نهايت تعداد وكلاي فعال در كشور در 
سال 94 به 60هزار و 966نفر رسيد.  اين تعداد 

وكيل از نظر پژوهش��گران و برخي حقوقدان ها 
براي كشور كافي نيس��ت و همين كمبود وكيل 
منجر به مفس��ده هاي مختلف مي شود. اين در 
حالي است كه در اكثر جوامع توسعه يافته بازار، 
خدمات حقوقي كافي است و افراد 70تا 80درصد 
نيازهاي خود را بيرون دادگاه رفع مي كنند. حتي 
طبق آمارهاي موجود از سطوح وكالت اجباري 
در برخي كشورهاي جهان، از جمله هلند حضور 
وكيل در تمام پرونده هاي حقوقي اجباري است. 
ظرفيت ناكافي وكلا همان موضوعي اس��ت كه 
برخي معتقد هستند، از دلايل پيش نرفتن برخي 
از حقوق اجتماعي و حقوق عامه در كش��ورمان 

محسوب مي شود. 
   داستان يك بركناري در مجلس 

قربانزاده دكتر حقوق بين الملل دانش��گاه ش��هيد 
بهشتي در گفت وگو با »جوان« تعيين ظرفيت براي 
وكلا را خلاف قانون لازم الاج��را مي داند و در اين 
راستا به مستندات قانوني و حقوقي معاونت قوانين 
مجلس، مركز پژوهش هاي مجلس و نيز پژوهشكده 
شوراي نگهبان اشاره مي كند كه هر سه نهاد، تعيين 
ظرفيت را خلاف قانون و اجراي سياست هاي اصل 

44 ارزيابي كرده اند. 
وي شروع حذف معيار تعيين ظرفيت براي صدور 
پروانه وكالت را مربوط به سال 95 دانست و گفت: 
تلاش ها براي جايگزيني معيار حد نصاب علمي به 
جاي تعيين ظرفيت نقطه ش��روع ماجراس��ت، اما 
كانون هاي وكلا متوليان و مس��ئولان نهاد وكالت 
به س��ختي با اين موضوع كه موج��ب حذف رانت 
مي شود، برخورد كرده و هجمه ها را آغاز كرده اند. 

متولي كمپين حذف معيار ظرفيت از حرفه وكالت 
با اشاره به همراهي مجلس با اين هجمه ها توضيح 
داد: بعد از مدتي مشخص شد هاشم آهنگري منشي 
كميسيون حقوقي مجلس برخلاف قانون، به طور 

همزمان و با داش��تن ش��غل دولتي موفق به اخذ 
پروانه وكالت در سال 92 از كانون وكلا شده است و 
به همين دليل، امكان رسيدن طرح حذف ظرفيت 
از وكالت به كميسيون وجود نداشته است. تا اينكه 
بالاخره و پس از رسانه اي ش��دن موضوع، آهنگري 
بركنار و تازه در چند ماه گذش��ته روند اين طرح از 
سر گرفته شد. همين جا معلوم مي شود، كانون هاي 
وكلا براي رسيدن به اهداف خود حاضر هستند هر 

كاري انجام دهند. 
   500 هزار شغل در انحصار كانون وكلا

حام��د مجير، پژوهش��گر و از حاضران در جلس��ه 
كميس��يون حقوقي مجلس در راس��تاي بررسي 
»ط��رح جامع پذي��رش آزم��ون وكال��ت« هم در 
گفت وگو با »جوان« ب��ه ذكر آماره��اي جالبي از 
تعداد وكلا در ايران نسبت به ساير كشورهاي دنيا 
پرداخت و اعتقاد دارد، وجود داشتن وكيل به اندازه 
كافي و در دسترس براي همه منجر به حفظ حقوق 

عامه خواهد شد. 
وي با ذكر مثالي از كشور امريكا توضيح مي دهد: 
حضور مكفي وكلا در كشور امريكا باعث شده تا 
همواره »وكلاي آمبولانس��ي« در فرودگاه هاي 
اين كشور حضور داشته باش��ند. براي نمونه با 
تأخير پروازها، وكالت مسافران را به عهده گرفته 
و به اين ترتيب حقوق عامه ايجاد خواهد شد و 
مردم از استيفاي حقوق خود مطمئن مي شوند و 
هم شركت هاي هواپيمايي از ترس برخورد قانون 

امورات خودشان را درست انجام مي دهند. 
مجير مي گويد فارغ از جوامع توس��عه يافته، سرانه 
وكيل م��ا در دنيا حت��ي در قياس با كش��ورهاي 
جنگ زده مثل عراق هم كمتر است. اين پژوهشگر با 
تأكيد بر اينكه 42كشور را در بحث خدمات حقوقي 
و قضاي��ي با يكديگ��ر تطبيق داده اس��ت، توضيح 
مي دهد: از ميان اين 42كشور فرآيند ورود به عرصه 
وكالت، توس��ط وزارت دادگس��تري و ديوان عالي 
صورت مي گي��رد و كانون وكلا هي��چ اختياري در 
اين رابطه ندارد. زيرس��ؤال رفتن استقلال كانون 
وكلا در اي��ن زمينه، ي��ك دروغ ب��زرگ و براي رد 

گم كني است. 
در نهايت وي مي گويد: با خ��روج وكالت از انحصار 
كان��ون وكلا، در بازه زماني ميان مدت تا متوس��ط 
)هفت تا 10ساله( 532 هزار فرصت شغلي با اصلاح 
يك ماده قانوني انجام خواهد ش��د. در حال حاضر 
130هزار وكيل براي رسيدن به آمار متوسط دنيا 
نياز داريم كه از اين تعداد شغل هاي ديگري هم به 

تبع آن به وجود خواهد آمد. 
اكنون ب��ا در نظرگرفتن اين نظ��رات، طبق آنچه 
مطلعين از روند بررسي طرح جامع پذيرش آزمون 
وكالت در كميس��يون قضايي مي گويند، همچنان 
تعارض مناف��ع مانع جدي پيش روي رس��يدن به 
نقطه صحيح و قانوني است. تلاش هايي كه مشخص 
نيس��ت باز هم با وجود رانت ه��اي برخي متوليان 
نهادهاي حقوقي موفق به س��رانجام رسيدن بشود 
يا نه! همه اي��ن رانت ها در حالي اس��ت كه مراجع 
پژوهشي و قانونگذار انحصار وكالت را خلاف قانون 
اساسي و اسناد بالادستي دانسته اند، ولي بازهم نهاد 
مدافع حقوق )كانون وكلا(، حقوق عامه و شهروندي 

را علناً زيرپا مي گذارد!

| روزنامه جوان |  ش��ماره 5600

884984403سرويس اجتماعي 88498440سرويس اجتماعي

سه  ش��نبه 7 اس��فند 1397 | 20 جمادي الثاني 1440 |

انحصاركانونوكلا500هزارفرصتشغليراهدرميدهد
 با خروج پذيرش وكيل از انحصار كانون وكلا و اصلاح يك ماده قانوني كه خلاف بودن آن 

به تأييد نهادهاي مختلف حقوقي هم رسيده است، بالغ بر 532هزار فرصت شغلي ايجاد خواهد شد و ما را به 
 استانداردهای كشورهای پيشرفته در تعداد وكلا نزديك می كند و درآمد سرشار وكلا بين شمار بيشتری 

از فارغ التحصيلان حقوق تقسيم خواهد شد

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 
-----------------------------------------------------

  حجت فقيه با انتش�ار اين عكس توئيت كرد:  اي كاش ما هم 
مانند آقا آرين قهرمان، مدال افتخاري داشتيم كه تقديمت كنيم!

-----------------------------------------------------
  علي قلهكي توئيت كرد: شب عيدي خيابونا شلوغه. ولي خريد 
خاصي در كار نيست. مردم ايران خيلي نجيبند، دقيقاً برعكس برخي 

مسئولان!
-----------------------------------------------------
  منصور اميني توئي�ت كرد: رئيس جمه��ور فرمودند: نيروهاي 
مس��لح در اقتصاد دخالتي نداشته باش��ند. بايد عرض كرد، دخالتي 
ندارند كه اوضاع اقتصاد اينقدر آش��فته اس��ت. كاش ي��ك دخالتي 
مي كردند كه حداق��ل اوضاع اقتصادي مثل اوض��اع امنيتي و نظامي 

ثبات پيدا مي كرد. 
-----------------------------------------------------

  فرش�ته رفيع�ي توئيت ك�رد: موافقين داخل��ي FATF ادعا 
مي كردند كه در صورت عدم تصويب پالرمو وCFT ، روابط بانكي ايران 
با خارج قطع مي شود، اما تهديدات FATF در بيانيه اخير، نشان داد 
كه اين نهاد نهايتاً مي تواند درخواست افزايش نظارت و مراقبت داشته 

باشد و نه قطع همكاري هاي بانكي. 
-----------------------------------------------------

  حسام الدين برومند توئيت كرد: پرايد 50ميليوني نقض حقوق 
شهروندي است. . . . 

-----------------------------------------------------
  محمدرضا كردلو توئيت ك�رد: امروز دقيقاً 86 سال و پنج ماه و 
چهار روز است كه كشور سعودي تأسيس شده و يك انتخابات، حتي 
يك انتخابات آزاد برگزار نكرده است. بعد رسانه سعودي نگران مميزي 

در ايران است. پدرسوخته بازي هم حدي دارد، حقيقتاً.
-----------------------------------------------------

  سينا با انتشار اين عكس توئيت كرد: فكر كنم امپراطور ژاپن 
مي خواسته بهش درس زندگي بده وگرنه اينقدر سادگي هم طبيعي 

نيست.
-----------------------------------------------------

  امير س�ياح توئيت كرد: خودروس��ازان باخيال راحت مشغول 
سوءاس��تفاده  از مشتري  هستند، از كس��ي هم نمي ترسند، مي دانيد 
چرا؟! چون مي گويند با دزدي هاي پارس��ال در ثبت سفارش خودرو 
چه كردند؟ پس بچاپيم كه هر كي  هر كيه! دادس��تان محترم، به اين 

دزدهاي بي حيا نشان دهيد كشور هر كي  هر كي نيست. 
-----------------------------------------------------
  علي بالبازگش�ا توئيت كرد: من فكر مي كنم، ماليات بر ارزش 
افزوده رو كسي بده كه مثلًا يك چيز خام رو به يك محصول رسونده 
و چند برابر سود كرده و حالا بايد مالياتي بده از سود حاصل از ارزش 
افزوده! چرا ما كه مي خوايم يك چيزي رو با يك قيمتگذاري مشخص 
بخريم، دوباره ماليات ارزش افزودش رو بديم؟! متخصصين توضيح 

لطفاً.
-----------------------------------------------------

  هاني هاشمي با انتشار اين عكس توئيت كرد: اين منزل ساده 
و قديم��ي كه حضار براي عرض تس��ليت برخلاف منزل بس��ياري از 
سياسيون روي زمين نشستن، بيت فقيه مجاهد و ساده زيست حضرت 
آيت الله مؤمن است. سال ها عضو خبرگان و ش��وراي نگهبان بود، اما 
تحولي در وضع مادي، زندگي وي حاصل نشد و تا آخر ساكن همين 

خانه قديمي خود بود. 
-----------------------------------------------------

  امير تنها با انتشار اين عكس توئيت كرد: موكت مي كني دور 
محل كلنگ زني رو  كه يهو خاكي نشي!؟ خجالت بكش!  

-----------------------------------------------------
  فرشاد توئيت كرد: دو دانشجوي خارجي در حال تبديل 2هزار 
دلار، به اتهام اخلال در بازار ارز دستگير شده اند... و همزمان )به طور 

مثال( عسگر اولادي 16 ميليون دلار ارز بلاتكليف دارد. 
-----------------------------------------------------

    مصطفي مهران نوش�ت: يك تحقيق منتش��ر شده در سازمان  
PHE نشان ميدهدكه مشكلات خشكس��الی و  تغييراقليم  به شكل 
معنادارى با از بين رفتن عدالت جنس��يتی درارتباط است. دختران 
اولين گروهی هس��تندكه ازتحصيل بازميمانندومجب��ور به كارهاى 
سخت ميشوندو ساعتهاى طولانی در روز مجبور به حمل اب از راههاى 
دور هستند. دختر بچه ها اولين گروه آسيب پذير براى كمبود امكانات 

بهداشتی هستند و دچار فقر غذايی ميشوند.

نيلوفر اماني 

شهردار در واكنش به تهديدعضو شوراي شهر
حناچي:دركارمبهحواشيتوجهنميكنم

پي�روز حناچ�ي در اولي�ن نشس�ت خب�ري خ�ود ب�ه تش�ريح 
عملك�رد برنامه ه�ا، چالش ها و مش�كلات ش�هرداري پرداخت. 
شهردار تهران در پاس�خ به س�ؤالي درخصوص نامه تهديدآميز 
يك عضو ش�وراي ش�هر كه وي را به سقوط از س�مت شهرداري 
تهديد كرده بود، اينگونه پاس�خ داد: »وفا كنيم و ملامت كش�يم 
و خ�وش باش�يم ك�ه در طريقت م�ا كافري اس�ت رنجي�دن«! و 
در ادامه اف�زود: ملاحظاتي وج�ود دارد ك�ه در اداره امور ش�هر 
تهران باي�د آنه�ا را مدنظر ق�رار داد و به حواش�ي توجهي نكرد. 
اولين نشست خبري شهردار تهران در بافت تاريخي اميربهادر برگزار شد. 
پيروز حناچي در اولين نشست خبري خود با بيان اينكه در اين دوره با چالش 
تأمين منابع مواجه هس��تيم، گفت: ش��هرداري روزانه به 25تا30ميليارد 
براي انجام امورات خود نيازمند اس��ت وگرنه براي حل مس��ائل به مشكل 

برمي خورد. 
حناچي با بيان اينكه به زودي خط 6و 7مترو افتتاح مي شود، گفت: خط 6از 
لحاظ مهندسي از ويژگي خاص برخوردار است، در خط 6 مي توانيم از قابليت 
قطار بدون راننده استفاده كنيم. خط 7مترو از مهديه تا ميدان صنعت نيز 

به زودي افتتاح مي شود. 
ش��هردار تهران در پاس��خ به س��ؤالات خبرنگاران درخصوص انتشار نامه  
تهديدآميز محمدجواد حق شناس، از اعضاي شوراي اسلامي شهر تهران 
گفت : اعضاي شوراي اسلامي شهر تهران مجاز هستند، سؤال كنند، نظارت 
داشته باشند و حتي اعتراض خود را نيز اعلام كنند. نامه منتشرشده جديد 
نيست و يك ماه پيش منتشر شده اس��ت. در خصوص پاسخ به اين نامه به 
ادبيات رجوع مي كنم و به قول حافظ »وفا كنيم و ملامت كش��يم و خوش 

باشيم كه در طريقت ما كافري است رنجيدن!
وي تأكيد كرد، »حناچي« اين ور ميز با آن ور ميز هيچ تفاوتي نداش��ته و 
اقداماتي كه تا امروز نيز انجام شده است، همين را نشان مي دهد. در حوزه 
اجرا البته ملاحظاتي وجود دارد كه در اداره امور شهر تهران بايد آنها را مدنظر 

قرار داد و به حواشي توجهي نكرد. 
شهردار تهران در پاسخ به سؤال خبرنگاري در مورد خريدوفروش پست در 
شهرداري تهران با بيان اينكه در امور قضايي يك اصطلاح است كه براساس 
آن فرد مدعي بايد ادعاي خود را ثابت كند، اظهار كرد: شما ادعا كرديد، بايد 
مدارك را ارائه كنيد. مثلاً درخصوص خريد و فروش پستي كه عنوان كرديد، 
اطلاعاتي كه داريد و من ندارم را بدهيد وگرنه حاكم قضايي برخورد مي كند 

هرچند ما از خبرنگاران شكايت نمي كنيم، ولي ادعاي سنگيني است. 
وي ادامه داد: از نظر من اين ادعا قابل قبول نيست چراكه من مديران رده بالا 

را منصوب مي كنم و آنها مديران مياني را. 
شهردار تهران در مورد مناقشه و رقم بدهي شهرداري نيز اظهار كرد: برخي ها 
مي گويند چرا من در پاسخ به اين سؤالات از ش��عر استفاده مي كنم، اما ما 
فرهنگ غني داريم و ممكن است اتفاقات مكرراً تكرار و يك جمله يا يك شعر 
مي تواند كل منظور ما را بيان كند. هميشه مي گويند، مرد است و قرضش 
و حالا من مي گويم، شهرداري است و بدهي هايش و به هر صورت بدهي ها 

مشخص است. 

حفظتلگرام
بهقيمتآسيببهفناوريفضايي

وزير ارتباطات روزگذش�ته در س�ايه احتمال انفصال از خدمات 
دولتي از پرتاب سه ماهواره در س�ال آينده خبر داد. كارشناسان 
ابراز امي�دواري مي كنند اين احتم�ال بنا بر گفته دادس�تان كل 
كشور به دليل زيرپا گذاشتن مصوبات شوراي عالي فضاي مجازي 
توسط آذري جهرمي قوت گرفته و روي روند پرتاب ماهواره هاي 
ناهيد 1، پارس1 و ظفر كه به ترتيب در خرداد، شهريور و بهمن سال 
آينده با زمين خداحافظي مي كنند، تأثير منفي نداش�ته باش�د. 
وقتي دولت يازدهم س��اختار س��ازمان فضايي را تغيير داد و اداره آن را از 
رياست جمهوري به وزارت ارتباطات منتقل كرد، بسياري از كارشناسان و 
صاحب نظران ضمن انتقاد از اين اقدام اعلام كردند اين كار باعث مي شود، 
فعاليت هاي وزارت ارتباطات و س��ازمان فضايي از هم متأثر شوند و اين به 
صراحت به معني محدودشدن فعاليت هاي علمي و فناورانه كشور در حوزه 
هوافضا ست. اما مديران دولتي صنعت فضايي به افكار عمومي اطمينان دادند 
كه تغيير ساختار خللي در فعاليت هاي پيش رونده دانش و فناوري فضايي 
ايجاد نخواهد كرد.  از طرف ديگر گروهي هم از اين تغيير ساختار استقبال 
كردند و آن را فرصتي براي نظارت بيشتر نمايندگان مجلس بر فعاليت هاي 
توسعه اي رشته هوافضا دانستند.  اين در حالي است كه به دليل تحريم ها 
توسعه دانش و فناوري فضايي در موقعيت شكننده اي قرار دارد و نمي توان 
گفت از اين مسئله متأثر نشده اس��ت، زيرا بخش قابل ملاحظه فناوري در 
تعامل قطب هاي علمي رشد مي كند كه  در اين شرايط مواضع وزير ارتباطات 
در قبال مصوبات شوراي عالي فضاي مجازي و اقداماتي كه از سوي دادستاني 
كارشكني و عدم همراهي در پاكسازي فضاي مجازي عنوان مي شود، اين 
وزارتخانه را زير ذره بين برده است. در عين حال ورود رئيس جمهور به مسئله 

اعلام جرم عليه آذري جهرمي مسئله را سياسي كرده است. 
   ناهيد خرداد فضايي مي شود 

در اين فضا، وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات ديروز در حاش��يه مراسم 
افتتاحيه آزمايش��گاه مرجع س��ازگاري الكترومغناطيسي با بيان اينكه 
آينده ايرانيان در حوزه فضايي روشن اس��ت، گفت: برنامه هاي فضايي 
كشور به صورت جدي به پيش مي رود و تجربه هايي كه از ماهواره هاي 
دوستي و پيام كسب شد، آناليز و مدون شده و در مجموعه وزارت دفاع 
براي ماهواره ها و مجموعه ه��اي فضايي كه وظيفه س��اخت ماهواره را 

برعهده دارند، مورد استفاده قرار مي گيرد. 
وي به آخرين وضعيت پروژه هاي فضايي اش��اره كرد و يادآور شد: فرآيند 
تحويل ماهواره ناهيد 1 به وزارت دفاع به منظور قرارگرفتن در مدار آغاز شده 

است و در خردادماه نهايي مي شود. 
به گفته آذري جهرم��ي، ماهواره ناهيد 1 يك ماهواره مخابراتي اس��ت كه 
50درصد مراحل ساخت آن در دولت دهم و 50درصد آن در دولت يازدهم 

انجام شده و در حال حاضر آماده قرارگرفتن در مدار است. 
وي اضافه كرد: علاوه بر آن در شهريور سال آينده ماهواره ظفر كه مراحل 
توليد آن در دولت يازدهم و دوازدهم پيگيري شده است، تحويل خواهيم 
گرفت و فرآيند تحويل دادن اين ماهواره به وزارت دفاع براي قرارگرفتن در 
مدار اجرايي خواهد شد.  وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات با تأكيد بر اينكه 
ماهواره ظفر يك ماهواره سنجش��ي اس��ت كه در مدار 500 كيلومتر قرار 
مي گيرد، اظهار كرد: در بهمن  سال آينده نيز پرتاب ماهواره »پارس 1« را كه 

در دولت يازدهم طراحي آن آغاز شده است، خواهيم داشت. 
   وزير ارتباطات: وقت نداريم 

آذري جهرمي همچنين در واكنش به اظهارات معاون دادستاني كل كشور 
مبني بر شكايت 2هزار نفر از مردم اهواز از وزير ارتباطات به دليل عدم پيگيري 
دستورات شوراي عالي فضاي مجازي و احتمال انفصال وي از خدمت گفت: 
با توجه به مأموريت هايي كه براي اشتغالزايي در حوزه ICT دارم و با توجه 
به مشكلات اقتصادي كه براي مردم وجود دارد و وظايفي كه بر عهده ماست، 

وارد حاشيه شدن نه به سود ما بوده است نه به سود كشور. 
وزير ارتباطات خاطرنشان كرد: موضوع اصلي اين است كه ما بايد تلاش كنيم، 
وضعيت اشتغال را در حوزه فناوري اطلاعات توسعه دهيم و مأموريت هايي نيز 
در اين زمينه به ما محول شده است. بنابراين وقت سرخاراندن براي پرداختن 

به موضوعات حاشيه اي را نداريم. 

گندم زماني 
  گزارش  یک

آرامش نسبي سهم داروهاي طبيعي و سنتي در بحران دارويي
س�الي كه ح�الا در روزه�اي پاياني آن به س�ر 
مي بريم، يكي از سخت ترين سال ها در حوزه هاي 
مختلف ب�ود و ح�وزه س�لامت و دارو و درمان 
نيز از اين س�ختي ها مس�تثني نمان�د. با وجود 
اين، آنطور كه مدي�ركل فرآورده هاي طبيعي، 
س�نتي و مكمل س�ازمان غذا و دارو مي گويد، 
س�ال ۹۷ س�ال س�ختي براي دارو بود، اما اين 
س�ختي ش�امل حال داروهاي طبيعي و سنتي 
نمي شد و اين داروها كمترين بحران را داشتند. 
طب سنتي و داروهاي طبيعي چندين قرن سلامت 
مردم كشورهايي همچون ايران را تضمين مي كرد. 
بعدها با ورود طب نوين روش ها و داروهاي سنتي 
به فراموشي سپرده شدند. اما حالا تمام كشورهاي 
دنيا به طب سنتي و داروهاي طبيعي روي آورده اند، 
به گونه اي كه امروز نه فقط كش��ورهاي آس��يايي 
شناخته شده در حوزه طب سنتي و داروهاي گياهي 
همچون هند و چين بلكه در كش��ورهاي اروپايي 
همچون آلم��ان، 70درصد داروها منش��أ گياهي 
دارند. جالب اينجاست كه مواد اوليه بسياري از اين 
داروها در خاك ايران پرورش مي يابد. در ايران هم 
چند سالي مي شود طب سنتي و داروهاي گياهي 
مورد توجه عامه مردم و برخي پزشكان قرار گرفته 
است. هرچند قاطبه پزشكان چندان روي خوشي 
به طب سنتي و داروهاي گياهي نشان نمي دهند و 
تقابل ميان پزشكي نوين با رويكرد تهاجمي و طب 
سنتي با رويكرد پيش��گيرانه  مانع رشد متناسب با 
استعدادهاي سرزمين مان در حوزه داروهاي گياهي 
شده اس��ت، اما شايد در ش��رايط كنوني و با وجود 
تحريم ها و تنگناها بهترين فرصت براي بهره گيري 
هر چه بيش��تر از ظرفيت طب س��نتي و داروهاي 
گياهي را داشته باشيم؛ چراكه به گفته مهناز خانوي 

مديركل فرآورده ه��اي طبيعي، س��نتي و مكمل 
سازمان غذا و دارو با وجود تمام بحران هايي كه سال 
جاري بر حوزه دارو و درمان تحميل كرد، داروهاي 

طبيعي و سنتي كمترين بحران را داشتند. 
   ايران بهشت گياهان دارويي 

كشورمان ايران از نظر غناي گياهي و تنوع زيستي 
داراي 11اقليم از 13اقليم ش��ناخته شده جهاني 
است. براساس نظر گياه شناس��ان و پ  ژوهشگران، 
تع��داد گونه هاي گياهي ايران ح��دود 8هزار گونه 
اس��ت كه از نظر تنوع گونه اي حداقل دو برابر قاره 
اروپاس��ت. بيش از 2 هزار و 300 گون��ه از گياهان 
كش��ور داراي خ��واص دارويي، عط��ري، ادويه اي 
و آرايش��ي � بهداش��تي هس��تند. به علاوه هزار و 
728گونه از اين گياهان منحصراً در سرزمين ايران 

رويش كرده و به عن��وان يك ظرفيت انحصاري در 
كشور محسوب مي شوند. 

در آلمان نيز بيش از 70درصد دارو ها منشأ گياهي 
دارند و در امريكا و هند نيز40 تا 50 در صد داروها 
گياهي است، اما در ايران تنها 9درصد دارو ها منشأ 
گياهي دارند، در حالي كه 2هزار و 300گونه گياه 
دارويي ظرفيتي بالقوه اس��ت كه حالا و در شرايط 
تحريم خود را بهتر نشان مي دهد و مي تواند موجب 

مديريت بهتر دارو و درمان در كشور شود. 
مهناز خانوي در نشست خبري معرفي دستاوردهاي 
صنعت داروس��ازي در چهلمين س��الگرد انقلاب 
اسلامي با اشاره به اينكه داروهاي طبيعي و سنتي 
و همچنين مكمل هاي غذايي به عنوان جوان ترين 
گروه فرآورده هايي است كه در حال حاضر در كشور 

رو به توسعه است، به معرفي 40فرآورده طبيعي و 
سنتي در چهلمين سالگرد پيروزي انقلاب اسلامي 
پرداخت و تأكيد كرد:»انتخاب اين 40 فرآورده از 
بين 400فرآورده اي ك��ه در بهمن 96تا 97 مجوز 

گرفته بودند، كار دشواري بود.«
خانوي از وجود بيش از 4 هزار قلم فرآورده طبيعي 
و س��نتي داراي مجوز خبر داد. به گفته وي توليد 
داروهاي س��نتي ب��ا تكنولوژي مناس��ب در حال 
پيش��رفت اس��ت. مديركل فرآورده هاي طبيعي، 
سنتي و مكمل سازمان غذا و دارو با اشاره به اينكه 
سال 97 سال س��ختي براي دارو بود، تأكيد كرد: 
»خوش��بختانه داروهاي طبيعي و سنتي كمترين 

بحران را در سال جاري داشته اند.«
   دامن زدن به قاچاق 

مهدي پيرصالحي، رئيس س��ازمان غذا و دارو نيز 
در اين نشست با تأكيد بر اينكه 95تا 97درصد نياز 
كش��ور را داروهاي توليد داخلي تأمين مي كنند، 
 افزود:»از نظر ارزش ريالي ني��ز توليد داخلي دارو 
70درصد ني��از دارويي كش��ور را تأمين مي كند و 
3درصد داروه��اي وارداتي ه��م 30درصد ارزش 
بازار را در اختيار دارند.« وي با تأكيد بر اينكه قطع 
واردات شدني نيس��ت، خاطرنش��ان كرد:» طبق 
آخرين ليس��ت در حال حاضر در كش��ور 21قلم 

كمبود دارويي داريم.«
رئيس سازمان غذا دارو با اشاره به اينكه كمبودها 
براساس داروهاي ژنريك محاسبه مي شود، توضيح 
داد: »ممنوعي��ت واردات دارو و مكمل هاي داراي 
مشابه توليد داخل باعث دامن زدن به موضوع تقلب 
و قاچاق مي ش��ود، بنابراين بايد نظارت و بازرسي 
از داروخانه ها تش��ديد ش��ده و از كانال توزيع دارو 

صورت گيرد.«

بيژن يانچشمه

زهرا چيذري 
  گزارش  2
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